

بسم الله الرحمن الرحيم



جمهورية العراق

وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جهاز الاشراف والتقييم العلمي

الجامعة : بغداد
الكلية : العلوم للبنات
القسم : قسم الكيمياء
المرحلة : الثاني
اسم المحاضر الثلاثي : محمود عبد الرحمن خلف
اللقب العلمي : مدرس
المؤهل العلمي : ماجستير علوم سياسية
مكان العمل : كلية العلوم للبنات

استمارة انجاز الخطة التدريسية للمادة

الاسم	محمود عبد الرحمن خلف
البريد الالكتروني	Mh_abd_k@yahoo.com
اسم المادة	قيادات مدنية
مقرر الفصل	م .محمود عبد الرحمن خلف
أهداف المادة	زيادة الوعي التربوي والعلمي والقانوني والشرعي بحقوق المرأة والتعريف بحقوقها , وبناء المرأة القيادية الواعية المدركة الناجحة علميا واداريا التي تلبي حاجة السوق والتي تسهم في بناء المجتمع وتطوره .
التفاصيل الأساسية للمادة	المرأة والقانون 1.- التطور التاريخي لحقوق المرأة (المرأة عبر التاريخ) العصر القديم, الوسيط, الحديث. 2.- حقوق المرأة في القوانين الدولية والأقليمية (الاتفاقيات والأعلانات الدولية) أبرزها, أ- المرأة والأعلان العالمي لحقوق الإنسان, ب- المرأة والعهد الدوليين ج- اتفاقية القضاء على جميع أشكال التمييز ضد المرأة (1979). 3.- العنف ضد المرأة (أنواع وأشكال وأسباب العنف ضد المرأة). 4.- حقوق المرأة في ظل الدستور والقوانين العراقية. أ حقوق المرأة في دستور عام 2005. ب- حقوق المرأة في قانون الأحوال الشخصية. 1- الزواج, (شروط وصحة انعقاده, شروطه القانونية) 2- حقوق المرأة في عقد الزواج. (المهر, النفقة) 3- حقوق الزوج 4- الفرقة بين الزوجين. (الطلاق). حكمه

وتشريعه وأنواعه,				
<p>5- حقوق المرأة في قانون العمل 6- العراق وأتفاقية القضاء على التمييز ضد المرأة عام 1979. (زوال أثر التحفظات العراقية على أتفاقية سيداو)</p> <p>قيادات مدنية.1- القيادة وأهميتها 2- الفرق بين القيادة والأدارة 3- نظريات القيادة 4- واجبات القيادة واكتشاف عناصرها القيادية 5- فنون القيادة 6- القائد /صفاته, واجباته, القائد الجديد 7- التخطيط الأستراتيجي 8- أدارة الضغوط النفسية والتعامل معها 9- أدارة الوقت بأدارة الذات .</p>				
الكتب المنهجية				
<p>-</p> <p>1. محمد حسن كشكول وعباس السعدي, شرح القانون الأحوال الشخصية رقم 188 لسنة 1959 وتعديلاته/دراسة قانونية, فقهية مقارنة, تطبيقات مقارنة, بغداد, ط2, 2011</p>				
المصادر الخارجية				
<p>1. محمد حسن كشكول وعباس السعدي, شرح القانون الأحوال الشخصية رقم 188 لسنة 1959 وتعديلاته/دراسة قانونية, فقهية مقارنة, تطبيقات مقارنة, بغداد, ط2, 2011. 2- إتفاقية القضاء على جميع اشكال التمييز ضد المرأة لسنة 1979. 3- جمال ابراهيم الحديدي, العنف المرتكب ضد المرأة, كلية القانون, بغداد, 2011. 4- دستور عام 2005, الجمهورية العراقية, بغداد, 2005, 5- women s history.amst 316 e/u 6- أبراهيم الفقي, مجموعة مؤلفات ودورات في القيادة والأدارة.</p>				
تقديرات الفصل	الفصل الدراسي	الفصل الدراسي	الفصل الدراسي	الفصل الدراسي
مثلاً 40%	مثلاً 40%	مثلاً 40%	مثلاً 40%	مثلاً 40%
معلومات اضافية				

بسم الله الرحمن الرحيم

الجامعة : بغداد
الكلية : العلوم للبنات
القسم : قسم الكيمياء
المرحلة : الثاني
اسم المحاضر الثلاثي : محمود عبد
الرحمن خلف
اللقب العلمي : مدرس
المؤهل العلمي : ماجستير علوم سياسية
مكان العمل : كلية العلوم للبنات



جمهورية العراق

وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جهاز الاشراف والتقويم العلمي

استمارة الخطة التدريسية للمادة

التاريخ	المادة النظرية	المادة العملية	
1			
2			
3			
4			
5			
6			
7			
8			
9			
10			
11			
12			
13			
14			
15			
16			
17		القيادة وأهميتها	

	متطلبات القيادة وعناصرها			18
	الفرق بين القيادة والأدارة			19
	نظريات القيادة			20
	واجبات القيادة واكتشاف عناصرها القيادية			21
	فنون القيادة			22
				23
	القائد / صفاته, واجباته, القائد الجديد			24
	التخطيط الاستراتيجي(1)			25
	التخطيط الاستراتيجي(2)			26
	أدارة الضغوط النفسية والتعامل معها			27
	أنواع الضغوط وأساليب مواجهتها			28
	(1)			29
	(2)			30
				31
	المراجعة وتقويم الأداء			32

توقيع العميد:

توقيع :

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Republic of Iraq
The Ministry Of Higher Education
& Scientific Research



University:baghdad
College:science for women
Department:chemistry
Stage :second
Lecturer name:teacher
Academic Status:instructor
Qualification:political studies
Place of work:college of science

Syllabus Form

Instructor Name	Mahmoud abdel rahman
E-mail	Mh_abd_k@yahoo.com
Course Title	civilian leaders
Course Coordinator	Mahmoud abdel rahman kalaf
Course Objectives	Increase the educational, scientific, legal and legitimate rights of women and the definition of their rights awareness, and building leadership conscious women perceived successful scientifically and administratively that meet market needs and that contribute to the building of society and its development.
Course Description	Women and Aleghanon1.-historical development of the rights of women (women throughout history) the old times, the mediator, talk 2-women's rights in the international and regional laws (international conventions and declarations) most notably, a woman-and the Universal Declaration of Human Rights, b-women International Covenants c- Alqdhaealy All Forms of Discrimination against Women (1979) 3-violence against women (types, forms and causes of violence against women) 4-women's rights under the Constitution and laws Alaracah.o women's rights in Dstraam 2005. (b) the rights of women in personal status law. 1-marriage, (Terms and health to take place, the legal conditions) 2. women's rights in the marriage contract. (Dowry, alimony) 3-pair 4-rights division between the spouses. (Divorce), his rule and legislation and types, 5-women's rights in Iraq 6. labor law and the Convention on the Elimination of Discrimination against Women in 1979. (The

	demise of the impact of Iraq's reservations to CEDAW).				
	Mdnah.1- leaders of the importance of leadership and 2. the difference between leadership and management leadership theories 3. 4. Duties of the leadership and the discovery of elements of leadership 5. Arts Leadership 6. Commander / qualities, of his duties, the new commander 7. 8. Strategic Planning Department of Mental pressure and handle 9 - time Management administers self.				
Textbook	. 1 Notebook Mohammed Hassan and Abbas al-Saadi, explaining the Personal Status Law No. 188 of 1959, as amended / Drashqanonah, doctrinal comparison, compared to applications, Baghdad, i 2011.2				
References	Mohammed Hassan Notebook and Abbas al-Saadi, explaining the Law of Personal Status No. 188 of 1959, as amended / Drashqanonah, doctrinal comparison, applications compared, Baghdad, i 2011.2 0.2-Convention on the Elimination of All Forms of Discrimination against Women for the year 1979.3- Jamal Ibrahim Hadidi, violence violence against women, Faculty of Law, Baghdad, 2011.4-Constitution in 2005, the Republic of Iraq, Baghdad 2005, -5 s. women s history.amst 316 e / u 6-Ibrahim Al-Faki, a set of books and courses in leadership and managemen				
Course Assessments	Classroom	Classroom	Classroom	Classroom	Classroom
	As (40%)	As (40%)	As (40%)	As (40%)	As (40%)
General Notes					

Republic of Iraq
The Ministry Of Higher Education
& Scientific Research



University:baghdad
College:science for women
Department:chemistry
Stage :second
Lecturer name:teacher
Academic Status:instructor
Qualification:political studies
Place of work:college of science

Course Weekly Outline

Week	Date	Topes Covered	Lab. Experiment Assignments	Notes
1				
2				
3				
4				
5				
6				
7				
8				
9				
10				
11				
12				
13				
14				
15				
16				
Half – year break				

17	The first week	Leadership and its importance		
18	The second week	Driving requirements and elements		
19	The third week	The difference between leadership and management		
20	The fourth week	Theories of Leadership		
21	Fifth week	The duties of the leadership and the discovery of elements of leadership		
22	The sixth week	Arts Leadership		
23	Seventh week	exam		
24	Eighth week	Commander / qualities, of his duties, the new commander		
25	Ninth week	Strategic Planning (1)		
26	Tenth week	Strategic Plannin(2)		
27	Atheist ten week	Department of Mental pressure and deal with it		
28	The twelfth week	Kinds of pressure and methods of face		
29	Thirteenth week	Time management, self-management (1)		
30	Fourteenth week	Time management, self-management (2)		
31	The fifteenth	exam		

Instructor Signature:

Dean Signature: